
 
27. Januar 2023 

I medfør af § 37 stk. 1 i Forretningsorden for Inatsisartut fremsætter jeg følgende spørgsmål til 

Naalakkersuisut: 

Spørgsmål til Naalakkersuisut: 

1. Har Naalakkersuisut tænkt sig at tilgængeliggøre de såkaldte VVM rapporter for 

befolkningen, i samme princip som man gør i Canada, så de offentliggøres så snart 

Naalakkersuisut har modtaget rapporterne fra selskaberne?  

A) hvis ja, hvornår vil dette starte?  

B) Hvis nej, hvorfor kan folk her i landet få forbudt adgang til diverse rapporter fra 

selskaber, der vil berøre befolkningens dagligdag?  

2. Hvis Naalakkersuisut ikke har tænkt sig at offentliggøre ansøgningsrapporter fra 

mineselskaber samme dag som selskaberne sender disse til Naalakkersuit, hvad skyldes 

det? 

3. Er Naalakkersuisut villig til at forbedre befolkningens adgang til 

efterforskningsansøgninger samt forskellige rapporter, der vedrører mineselskaber 

fremover? 

4. Vil Naalakkersuisut offentliggøre rapporter fra Danish Centre for Environment and 

Energy (DCE) og fra Grønlands Naturinstitut, samme dag som selskaberne sender disse til 

Naalakkersuit ?  

(Medlem af Inatsisartut Mariane Paviasen, Inuit Ataqatigiit) 

Begrundelse 

Cananda’s måde at behandle mineselskabers dokumenter er et forbillede, der gør man alle 

dokumenter tilgængelige til alle der interesserer sig for dem fra dag 1. Her i vores land er det så 

godt som umuligt at kunne reagere indsigtfuld på mineselskaber’s ansøgninger som almindelig 



 
borger eller som en forening. Der gives godt nok 8 uger til høring, men det er umuligt for en 

person at skulle kunne læse mange siders dokumenter og umuligt at komme ind i sager. Hvis man 

gør som i Canada, hvor man tilgængeliggør dokumenter så snart embedsværket for råstof og miljø 

har modtaget rapporterne fra mineselskaber, hvilket man bør, vil det være lettere for alle 

interesserede personer at kunne følge med og have mere indsigt. 

Det vil også være godt hvis man som borger kan se de offentlige rådgivers rapporter samme dag 

som disse udleveres til råstof og miljødepartementer, så man får mulighed for at kunne følge med. 

Jeg ønsker mine spørgsmål bliver besvaret indenfor 10 dage 


